

Authority in expanding the teaching of Arabic and expresses the hope that the question of the language of instruction will be considered by the Administering Authority and by the inhabitants from the standpoint of the long-range development of the indigenous Somali culture.”;

5. *Decides* to inform the petitioners that the general questions of administration, agriculture, trade, education and health services have been and will continue to be considered by the Council in connexion with its annual examination of conditions in the Territory;

6. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

441st meeting,
10 July 1952.

526 (XI). Petitions from the Somali Youth League, Branch of Gardo (T/Pet.11/90 and T/Pet.11/191), concerning Somaliland under Italian administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its eleventh session the petitions from the Somali Youth League, Branch of Gardo (T/Pet.11/90 and T/Pet.11/191), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/982) as well as of the oral statement⁶⁸ of the special representative, in particular that:

(a) The old premises of the Somali Youth League, which are government property, were needed to house a school, but the Resident of Gardo is willing to assist the League in the construction of new premises,

(b) The telegram referred to in the petitions was withdrawn spontaneously by its senders after an explanation of the Resident, whom the Administration later admonished for this intervention,

(c) The incident of 12 September 1951 was a banal brawl which the Resident settled in a friendly way,

(d) The allegations regarding the activities of Mr. Emilio Lucano and the arrest of Somali women are unfounded,

(e) The Administration is fully aware of the general requirements of Gardo and has taken appropriate action in this regard,

The Trusteeship Council

1. *Draws the attention* of the petitioners to:

(a) The observations of the Administering Authority;

⁶⁸ See document T/C.2/SR.18.

tion pour développer l'enseignement de l'arabe et exprime l'espoir que le problème de la langue d'enseignement sera examiné par l'Autorité chargée de l'administration et les habitants, du point de vue du développement à long terme de la culture propre du peuple somali”;

5. *Décide* de porter à la connaissance des pétitionnaires que les questions générales de l'administration, de l'agriculture, du commerce, de l'éducation et des services de santé ont été étudiées, et continueront d'être étudiées par le Conseil à l'occasion de son examen annuel de la situation du Territoire;

6. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

441ème séance,
10 juillet 1952.

526 (XI). Pétitions de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Gardo (T/Pet.11/90 et T/Pet.11/191), concernant la Somalie sous administration italienne

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa onzième session, les pétitions de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Gardo (T/Pet.11/90 et T/Pet.11/191), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/982), ainsi que de la déclaration verbale⁶⁸ du représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) L'ancien immeuble de la Ligue de la jeunesse somalie est la propriété de l'Administration, qui a dû y installer une école, mais le Résident de Gardo est disposé à aider la Ligue à construire un nouvel immeuble,

b) Le télégramme cité dans la pétition a été spontanément retiré par ses expéditeurs après les explications fournies par le Résident; l'Administration, par la suite, a rappelé le Résident à l'ordre pour être intervenu dans cette affaire,

c) L'incident du 12 septembre 1951 a été une querelle banale que le Résident a réglée à l'amiable,

d) Les allégations concernant les agissements de M. Emilio Lucano et l'arrestation de femmes somalies sont sans fondement,

e) L'Administration connaît parfaitement les besoins d'ordre général de Gardo et elle a pris à cet égard les mesures nécessaires,

Le Conseil de tutelle

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires:

a) Sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

⁶⁸ Voir le document T/C.2/SR.18.

(b) The fact that the general questions of communications, trade, wages, health services and education have been and will continue to be considered by the Council in connexion with its annual examination of conditions in the Territory; and

(c) The following recommendation on political organizations adopted by the Council at its eleventh session:

"The Council, noting with satisfaction the steps taken by the Administering Authority to give political parties an increased role in the political organs of the Territory, shares the hope expressed by the Visiting Mission of 1951 that the leaders of political parties will emphasize increasingly the constructive aspect of their role.

"The Council, noting that the present law regulating the activities of political parties, which was enacted during the period of the former Military Administration, is shortly to be replaced by a new law, urges the Administering Authority to put such a law into effect as soon as possible.";

2. *Notes* with satisfaction that the Administering Authority has taken appropriate measures to encourage education in the Gardo area;

3. *Recommends* that the Administering Authority continue to take measures to dissipate the feeling on the part of the Somali Youth League that their party is discriminated against;

4. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

440th meeting,
9 July 1952.

527 (XI). Petition from the Comitato Centrale dei Commercianti, Mogadiscio (T/Pet.11/92), concerning Somaliland under Italian administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its eleventh session the petition from the Comitato Centrale dei Commercianti, Mogadiscio (T/Pet.11/92), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/978) as well as of the oral statement⁶⁴ of the special representative, in particular that:

(a) The Administration's activities in the fields of trade and industry have been concentrated in an

⁶⁴ See documents T/C.2/SR.18 and T/C.2/SR.21.

b) Sur le fait que les questions d'ordre général relatives aux communications, au commerce, aux salaires, aux services sanitaires et à l'éducation ont été et continueront d'être étudiées par le Conseil lors de l'examen annuel de la situation dans le Territoire; et

c) Sur la recommandation suivante que le Conseil a adoptée à sa onzième session au sujet des organisations politiques:

"Le Conseil, prenant acte avec satisfaction des mesures que l'Autorité chargée de l'administration a prises pour confier aux partis politiques un rôle plus important dans les organes politiques du Territoire, exprime l'espoir, comme l'a fait la Mission de visite de 1951, que les chefs des partis politiques accorderont une importance accrue à l'aspect constructif de leur rôle.

"Le Conseil, prenant acte du fait qu'une loi nouvelle doit prochainement remplacer la loi, promulguée sous l'ancienne Administration militaire, qui régit encore actuellement l'activité des partis politiques, demande instamment à l'Autorité chargée de l'administration de mettre cette nouvelle loi en vigueur dans le plus bref délai possible";

2. *Prend acte* avec satisfaction de ce que l'Autorité chargée de l'administration a pris des mesures appropriées en vue d'encourager l'enseignement dans la région de Gardo;

3. *Recommande* à l'Autorité chargée de l'administration de continuer de prendre toutes mesures utiles en vue de dissiper l'impression qu'éprouve la Ligue de la jeunesse somalie que ce parti est l'objet de mesures discriminatoires;

4. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

440ème séance,
9 juillet 1952.

527 (XI). Pétition du Comitato Centrale dei Commercianti, Mogadiscio (T/Pet.11/92), concernant la Somalie sous administration italienne

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa onzième session, la pétition du Comitato Centrale dei Commercianti, Mogadiscio (T/Pet.11/92), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/978), ainsi que de la déclaration verbale⁶⁴ du représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) Les mesures prises par l'Autorité chargée de l'administration dans les domaines du commerce et de l'in-

⁶⁴ Voir les documents T/C.2/SR.18 et T/C.2/SR.21.